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Z Á P I S
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výboru pro evropské záležitosti 
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Přítomni: Carbol  Jiří,  Bžoch  Jaroslav,  Benešík  Ondřej,  Fifka  Petr,  Beitl  Petr,  Major
Martin,  Staněk  Pavel,  Pokorná  Jermanová  Jaroslava,  Zlínský  Vladimír,
Potůčková Lucie, Bělor Roman, Berki Jan, Pošarová Marie, Exner Martin

Omluveni: Kolář Ondřej, Berkovcová Jana, Babišová Andrea, Jáč Ivan, Wenzl Lubomír,
Helebrant Tomáš

Schůzi výboru zahájil předseda O. Benešík v 9.00 hodin. Připomněl, že byla svolána na
základě usnesení č. 102 přijatého na 16. schůzi dne 19. října 2022. Konstatoval, že pozvánky
byly všem včas rozeslány a návrh pořadu mají poslanci k dispozici  /hlasování 12-0-0, Bžoch
Jaroslav – pro, Pokorná Jermanová Jaroslava – pro, Benešík Ondřej – pro,  Carbol Jiří – pro,
Fifka Petr – pro, Major Martin – pro, Staněk Pavel – pro, Zlínský Vladimír – pro, Bělor Roman
– pro,  Berki Jan – pro, Exner Martin – pro, Potůčková Lucie – pro, v příloze/.

Výbor přijal usnesení, kterým zmocňuje předsedu výboru ke stanovení termínu příští
schůze,  k jejímu  svolání  a k přípravě  jejího  pořadu  /usn.  č.  103, hlasování  12-0-0,  Bžoch
Jaroslav – pro, Pokorná Jermanová Jaroslava – pro, Benešík Ondřej – pro, Carbol Jiří – pro,
Fifka Petr – pro, Major Martin – pro, Staněk Pavel – pro, Zlínský Vladimír – pro, Bělor Roman
– pro,  Berki Jan – pro, Exner Martin – pro, Potůčková Lucie – pro, v příloze/.

Návrh pořadu schůze:

1. Informace o průběhu předsednictví České republiky v Radě Evropské unie
2. Vládní návrh zákona o státním rozpočtu České republiky na rok 2023 (sněmovní tisk 315)

- Finanční vztahy k rozpočtu EU, EHP, Norsku a Švýcarsku vyjma zemědělské politiky
(sešit  B, kapitola 4, bod 4.4.3 a kapitola 5, včetně odvodu vlastních zdrojů EU ze
státního rozpočtu do rozpočtu EU, bod 5.2.1)

3. Návrh  nařízení  Evropského  parlamentu  a Rady  o horizontálních  požadavcích
na kybernetickou  bezpečnost  produktů  s digitálními  prvky  a o změně  nařízení  (EU)
2019/1020 /kód Rady 12429/22, KOM(2022) 454 v konečném znění/

4. Výběr z  aktů a dokumentů EU zaslaných vládou Poslanecké sněmovně prostřednictvím
výboru pro evropské záležitosti v období 29. září – 26. října 2022

5. Sdělení předsedy
6. Různé

1. Informace o průběhu předsednictví České republiky v Radě Evropské unie

Př. O. Benešík přivítal ministra pro evropské záležitosti Mikuláše Beka. Předsednictví
ČR v Radě EU jde do závěrečné třetiny, která rozhodne o jeho úspěšnosti.  Jednání všech
ministerských Rad už proběhlo. Na programu je zasedání COSACu a Frontexu. Klíčovými
tématy dalších jednání hlav států bude energetika a migrace. Významná část agendy souvisí
s válkou  na  Ukrajině  –  vyjednávání  o  nastavení  financování  války  a  příprava  závěrů  o
rozšíření EU, o kterých bude v prosinci hlasovat Rada pro obecné záležitosti. Symbolickou
podporu má kromě Ukrajiny také Moldavsko, kde vláda čelí složité vnitropolitické situaci. 

Bylo  přijato  řešení  asistence  pro  regiony  zasažené  uprchlickou  krizí.  Průběh
vyjednávání o evropském řešení energetické krize ukazuje rozdílné pohledy členských zemí.
Obavy má Německo, Nizozemsko a Rakousko. Pro ČR je důležité nastavit vztahy s novou
švédskou vládou, která přebírá předsednictví. Proběhnou bilaterární schůzky ministrů.

Členské státy se shodly, že není dobrá doba pro svolávání Konventu,  jak požaduje
Evropský  parlament.  K navrhovaným změnám průběhu  voleb  do  Evropského  parlamentu
zatím pravděpodobně nedojde.

Dne 2. prosince proběhne setkání k závěrům Konference o spolupráci v Evropě. 
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Ministr M. Bek se těší na jednání konference COSAC. 
Př. O. Benešík ocenil účast ministra Beka na konferenci COSAC. Zajímalo jej, jestli

došlo  k uvolnění  dalších  prostředků  z rozpočtu  EU  zemím  V4  a  Balkánu  k financování
válečných uprchlíků, tuto informaci slyšel v rádiu. Zeptal se také, jestli se EU zabývá řešením
migrace  přes  Turecko  a  balkánskou trasu,  kde  je  situace  kritická.  Informoval,  že  Syřané
přicházejí  i  do  jeho  místa  bydliště  na  česko-slovenské  hranici.  Měli  by  žádat  o  ochranu
v první bezpečné zemi, kterou ČR není. Přechází přes zelenou hranici.

Ministr  M.  Bek odpověděl,  že  vláda  přijala  opatření  na  hranicích  se  Slovenskem,
protože není možné migranty pustit přes ČR do Německa. Počty zadržených převaděčů jsou
velké. Otázkou je, jak účinná je kontrola maďarské hranice. Klíčovým problémem je vízová
politika Srbska, kde nyní jedná ministr Rakušan. Kontroly na hranici se Slovenskem zavedlo
také Rakousko. Slovensko by mělo při řešení migrace postupovat efektivněji.

ČR čerpá finanční prostředky z Fast Care na podporu ukrajinských uprchlíků na svém
území, dosud nepoužila celou částku. Může ale přijít další vlna migrantů vzhledem k tomu, že
Rusko likviduje  ukrajinskou  kritickou  infrastrukturu.  Další  členské  státy  žádají  adekvátní
solidaritu pro migranty z jiných zemí. 

Př.  O.  Benešík uvedl,  že  propustnost  maďarsko  –  srbské  hranice  je  velká.  Tento
problém musí být řešen celoevropsky. Existuje webová stránka převaděčských gangů, která
radí uprchlíkům, jak se dostat do ČR.

Posl. V. Zlínského zajímala situace na srbsko-maďarské hranici. 
Ministr  M. Bek vysvětlil,  že část  migrantů se dostává letecky do Srbska, které má

volnou vízovou politiku. 
Posl. V. Zlínský konstatoval, že na hranicích se Slovenskem jsou kontroly, ale migranti

projdou lesem. 
Ministr M. Bek informoval, že Ministerstvo vnitra a Policie ČR sleduje migrační cesty

velmi pozorně.  Hlídat  zelenou hranici  je  ale  velmi nákladné.  Otázkou je,  jak se migranti
dostávají  ve  velkých  počtech  přes  srbsko-maďarskou hranici,  když Maďarsko realizovalo
přísná opatření.

Př.  O. Benešík navrhnul usnesení, ve kterém výbor pro evropské záležitosti bere na
vědomí  informaci o průběhu předsednictví České republiky v Radě Evropské unie /usn. č.
104, hlasování 14-0-0, Bžoch Jaroslav – pro, Pokorná Jermanová Jaroslava – pro, Benešík
Ondřej – pro,  Carbol Jiří – pro,  Beitl Petr – pro, Fifka Petr – pro, Major Martin – pro,
Staněk Pavel – pro, Pošarová Marie – pro, Zlínský Vladimír – pro, Bělor Roman – pro,  Berki
Jan – pro, Exner Martin – pro, Potůčková Lucie – pro, v příloze/.

2. Vládní návrh zákona o státním rozpočtu České republiky na rok 2023 (sněmovní 
tisk 315) - Finanční vztahy k rozpočtu EU, EHP, Norsku a Švýcarsku vyjma 
zemědělské politiky (sešit B, kapitola 4, bod 4.4.3 a kapitola 5, včetně odvodu 
vlastních zdrojů EU ze státního rozpočtu do rozpočtu EU, bod 5.2.1)

Př. O. Benešík představil náměstka ministra financí Jiřího Georgieva. Z výdajového účtu
státního rozpočtu kapitoly Všeobecná pokladní správa jsou hrazeny zdroje z DPH, HND a zdroj
z nerecyklovaných plastových obalů,  na rok 2023 je   naplánována částka  64,5 mld.  Kč.  O
systému  dalších  vlastních  zdrojů  probíhá  diskuse  na  sektorových  Radách,  jde  o  příjmy
z uhlíkového cla, emisních povolenek a zisku nadnárodních korporací. 

Výdaje na oblast EU na rok 2023 jsou plánovány ve výši 153,3 mld. Kč, z toho 14,2 mld.
Kč je podíl státního rozpočtu a 139,1 mld. Kč jsou výdaje kryté z rozpočtu EU. Většina projektů
a programů spolufinancovaných z prostředků EU a FM EHP/Norsko jsou předfinancovány ze
státního rozpočtu. Pro finanční mechanismy (zejm. pro FM EHP/Norsko 3) je v roce 2023
plánována částka 185,8 mil. Kč.
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V příštím roce dojde k souběhu financí z minulého a současného finančního rámce.
Zpravodajka L. Potůčková zdůraznila nutnost sledovat pozici ČR vůči EU. Kladné saldo

čisté pozice České republiky ve vztahu k rozpočtu EU souhrnně v roce 2022 dosáhlo 977,3
ml, čistý příjem činí 35 – 40 %.

Posl.  J.  Berki konstatoval,  že na tuto kapitolu se nelze dívat jen z pohledu čistého
příjemce, jednou bude ČR čistým plátcem.

Př. O. Benešík dodal, že ČR se rovnoměrně posouvá, není ani chudým, ani bohatým
státem EU. 

Zpravodajka L. Potůčková navrhla usnesení, ve kterém výbor pro evropské záležitosti
1. doporučuje Poslanecké sněmovně vyslovit souhlas s vládním návrhem zákona o státním
rozpočtu České republiky na rok 2023 /sněmovní tisk 315/:

- Finanční vztahy k rozpočtu EU, EHP, Norsku a Švýcarsku vyjma zemědělské politiky
(sešit  B, kapitola 4, bod 4.4.3 a kapitola 5, včetně odvodu vlastních zdrojů EU ze
státního rozpočtu do rozpočtu EU, bod 5.2.1);

2. zmocňuje zpravodajku výboru, aby toto usnesení předložila na schůzi rozpočtového výboru
při projednávání vládního návrhu zákona o státním rozpočtu České republiky na rok 2023 za
účasti  zpravodajů ostatních výborů  /usn. č.  105, hlasování  12-0-2,  Bžoch Jaroslav – pro,
Pokorná Jermanová Jaroslava – pro, Benešík Ondřej – pro, Carbol Jiří – pro,  Beitl Petr –
pro, Fifka Petr – pro, Major Martin – pro, Staněk Pavel – pro, Pošarová Marie – zdržela se,
Zlínský Vladimír – zdržel se, Bělor Roman – pro,  Berki Jan – pro, Exner Martin – pro,
Potůčková Lucie – pro, v příloze/.

3. Návrh  nařízení  Evropského  parlamentu  a Rady  o horizontálních  požadavcích
na kybernetickou  bezpečnost  produktů  s digitálními  prvky  a o změně  nařízení
(EU) 2019/1020 /kód Rady 12429/22, KOM(2022) 454 v konečném znění/

Př.  O.  Benešík uvedl,  že  se  výbor  usnesl  projednat  tento  dokument  na  15. schůzi
konané dne 5. října t. r. prostřednictvím usnesení č. 92. Konstatoval, že poslanci obdrželi text
dokumentu, rámcovou pozici vlády a stanovisko zpracované ve spolupráci s PI. 

Dokument představil ředitel odboru kybernetických bezpečnostních politik Národního
úřadu  pro  kybernetickou  a  informační  bezpečnost  Petr  Novotný.  Cílem  návrhu  je  zvýšit
odolnost EU vůči kyberútokům, určit  pravidla pro dozor nad trhem, zvýšit  informovanost
veřejnosti a snížit počet zranitelných míst. ČR vítá ambici Evropské komise, pravidla budou
platit  i  pro  malé  podniky.  Zvýší  se  finanční  i  administrativní  zátěž.  Prioritou  českého
předsednictví je posílit kybernetickou bezpečnost dodavatelského řetězce.

Zpravodaj J. Bžoch dodal, že kyberbezpečnost je prioritou EU i ČR. Náklady firem by
neměly zasahovat do jejich konkurenceschopnosti vůči třetím zemím.

Posl. V. Zlínského zajímalo, jakým způsobem bude dosaženo dostatečné kybernetické
bezpečnosti a zároveň nebude snížena konkurenceschopnost firem EU.

P. Novotný vysvětlil,  že zařízení a produkty firem musí splňovat některé technické
požadavky o kybernetické bezpečnosti.

Zpravodaj J. Bžoch uvedl, že je v zájmu firem, aby byla nastavena určitá bezpečnostní
pravidla, sníží se tak náklady na zajištění bezpečnosti. Kybernetické útoky se řeší denně.

Posl. V. Zlínský požádal o hlasování bodu č. 2 usnesení zvlášť.
Zpravodaj  J.  Bžoch navrhnul  usnesení,  ve  kterém výbor  pro  evropské  záležitosti  

1.  projednal  výše  uvedený  dokument;  2.  podporuje  iniciativu  Evropské  komise  v oblasti
kybernetické bezpečnosti; 3. bere na vědomí rámcovou pozici vlády k tomuto dokumentu;  
4. zdůrazňuje, že pravidla a povinnosti vyplývající z nařízení, musí být specifikovány tak, aby
neohrozily konkurenceschopnost firem z EU vůči firmám ze třetích zemí, čímž by se zhoršila 
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i sama kybernetická bezpečnost a 5. pověřuje předsedu výboru pro evropské záležitosti, aby 
v rámci politického dialogu postoupil toto usnesení předsedkyni Evropské komise /hlasování
bodů č.  1,  3,  4 a 5: 13-0-0  Bžoch Jaroslav – pro,  Pokorná Jermanová Jaroslava – pro,
Benešík Ondřej – pro, Carbol Jiří – pro,  Beitl Petr – pro, Fifka Petr – pro, Major Martin –
pro, Staněk Pavel – pro, Pošarová Marie – pro, Zlínský Vladimír – pro, Bělor Roman – pro,
Exner Martin – pro, Potůčková Lucie – pro/, /hlasování bodu č. 2: 10-2-0 Bžoch Jaroslav –
pro, Pokorná Jermanová Jaroslava – pro, Benešík Ondřej – pro, Beitl Petr – pro, Fifka Petr –
pro, Major Martin – pro, Staněk Pavel – pro, Pošarová Marie – proti, Zlínský Vladimír –
proti, Bělor Roman – pro,  Exner Martin – pro, Potůčková Lucie – pro, v příloze/.

4. Výběr  z  aktů  a  dokumentů  EU  zaslaných  vládou  Poslanecké  sněmovně
prostřednictvím výboru pro evropské záležitosti  v období 29.  září – 26.  října
2022

Z tabulky dokumentů  doručených výboru  v období  29.  září  –  26.  října  2022 byly
vybrány dokumenty a k  nim zpravodajové: č. 13079/22, 13134/22 a 13691/22 – posl. M. Exner,
č. 13847/22 – př. O. Benešík, č. 12866/22 – posl. A. Babišová, č. 13271/22 – posl. J. Berki, č.
13494/22 –  mpř. L. Potůčková a č. 13778/ 22 – posl. R. Bělor.

Výbor postupuje pro informaci dokument č. 13674/22 hospodářskému výboru /usn. č.
107, hlasování 12-0-0, Pokorná Jermanová Jaroslava – pro, Benešík Ondřej – pro,  Carbol
Jiří – pro,  Beitl  Petr – pro, Fifka Petr – pro, Major Martin – pro,  Staněk Pavel – pro,
Pošarová Marie – pro, Zlínský Vladimír – pro, Bělor Roman – pro,  Exner Martin – pro,
Potůčková Lucie – pro, v příloze/.

5. Sdělení předsedy

Př.  O.  Benešík vyzval  členy  výboru  ke  schválení  záměrů  zahraničních  cest.
V předchozím období byly plánovány cesty do Gruzie, Portugalska a Irska. Navrhnul také
země západního Balkánu a Severní Makedonii. Dal návrhy poslancům ke zvážení.

Posl.  J.  Pokorná  Jermanová informovala,  že  Stálá  komise  pro  práci  Kanceláře  PS
nedávno navštívila Irsko a chystá se také do Portugalska.

Př.  O.  Benešík požádal  VEZ  o  převzetí  záštity  nad  prvním  ročníkem  Evropské
demokratické akademie, který by se konal v prostorách Poslanecké sněmovny. Požádala o to
organizace JEF Europe (Mladí evropští federalisté).  Výbor pro evropské záležitosti  schválil
usnesení  č.  108,  ve  kterém přebírá  záštitu  nad  prvním ročníkem Evropské  demokratické
akademie  pořádaným organizací JEF Europe ve dnech 9. – 11. listopadu 2022 v prostorách
Poslanecké  sněmovny  /hlasování  8-0-2,  Pokorná  Jermanová  Jaroslava  –  pro,   Benešík
Ondřej – pro, Beitl Petr – pro, Fifka Petr – pro, Major Martin – pro, Staněk Pavel – pro,
Pošarová Marie – zdržela se,  Zlínský Vladimír – zdržel se, Exner Martin – pro, Potůčková
Lucie – pro, v příloze/.

Nejdůležitější akce výboru COSAC se uskuteční 13. – 15. listopadu v O2Universum,
jednotlivé panely budou moderovat předseda a místopředsedové. Členové výboru již nahlásili
svoji účast na jednotlivé akce.

V pátek 11. listopadu 2022 se uskuteční setkání s gruzínskou předsedkyní výboru pro EU
integraci Makou Botchorishvili, které povede mpř. P. Fifka. Další zájemci se mohou přihlásit na
sekretariátu VEZ.

Ve  středu  16.  listopadu  od  15.00  hodin  se  uskuteční  přijetí  partnerského  výboru
Bavorského  zemského  sněmu,  následovat  bude  brzká  večeře. Zatím  jsou  přihlášeni  př.  O.
Benešík, poslanci Exner a Zlínský.  
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VEZ obdržel pozvání na meziparlamentní jednání na téma „Univerzální jurisdikce -
posílení odpovědnosti za závažné mezinárodní zločiny“, spolupořádané Výborem pro právní
záležitosti  (JURI EP) a Podvýborem pro lidská práva (DROI EP), které se uskuteční dne 
28.  listopadu 2022 od 16.30 do 18.30  v hybridním formátu.  Za PS PČR se jako tradičně
mohou setkání zúčastnit 2 zástupci. 

Plánováno je přijetí komisaře pro zaměstnanost a sociální práva Nicolase Schmita, které
by se mělo uskutečnit v úterý 29. listopadu. Přesný čas je v jednání. 

1. prosince proběhne v EP v Bruselu zasedání výboru LIBE na téma „Situace právního
státu v EU“, kde byl výbor požádán i o vystoupení v rámci panelu „Výměna názorů na situaci
právního státu v roce 2022 – zvláštní zaměření na odolnost demokratických institucí“. Přihlásil
se pan poslanec Berki. 

/zapsala Eva Hadravová/

Schůze skončila ve 12.00 hodin.

Martin Exner v. r.               Ondřej Benešík v. r.
ověřovatel výboru                předseda výboru

6


